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Ambasadorul României în SUA: Am asigurat investitorii ca Executivul de la

Bucuresti este unul functional, ca nu avem o instabilitate legislativa

Trimisul special al AGERPRES, Florentina Peia, transmite: Ambasadorul României la Washington, Andrei

Muraru, a declarat, într-un interviu acordat AGERPRES, ca le-a dat asigurari investitorilor americani, pe

care îi încurajeaza sa vina în România, ca Executivul de la Bucuresti este unul functional, iar schimbarea

componentei acestuia nu ar trebui sa afecteze mediul de afaceri.

 

"Am dat tuturor asigurarile necesare ca aceasta criza este de scurta durata, ca Guvernul este unul functional si ca

presedintele Iohannis împreuna cu Guvernul vor gestiona în continuare treburile publice în România si ca aceasta

instabilitate nu ar trebui sa afecteze mediul de afaceri, pentru ca nu avem o instabilitate legislativa, avem o

schimbare a componentei Guvernului si, din acest punct de vedere, Guvernul, în orice fel, va merge mai departe",

a sustinut diplomatul român.

 

El a precizat si ca împlinirea, anul viitor, a 25 de ani de la inaugurarea Parteneriatului strategic dintre Statele Unite

si România ar putea fi onorata fie printr-o vizita a presedintelui american, Joe Biden, la Bucuresti, fie printr-o

vizita a presedintelui Klaus Iohannis la Washington.

 

"La anul se împlinesc 25 de ani de la inaugurarea acestui Parteneriat strategic dintre Statele Unite si România. (...)

Nici nu ne gândim sa nu onoram într-un fel cu totul si cu totul aparte aceasta aniversare. Şi aici avem doua optiuni:

fie o vizita a presedintelui american la Bucuresti, fie o vizita a presedintelui României la Washington", a spus

Muraru.

 

Ambasadorul României la Washington vorbeste în interviu si despre programul Visa Waiver, aratând ca scopul

este ca România sa acceada la acesta pâna în 2024.

 

 

AGERPRES: Recent ati primit scrisoarea de acreditare ca ambasador al României din partea presedintelui

american, Joe Biden. România si Statele Unite au un Parteneriat Strategic puternic, dar se doreste

aprofundarea acestuia. Pe ce dimensiuni?

 

Andrei Muraru: Dimensiunile pe care ne dorim aprofundarea acestui Parteneriat sunt înscrise, pe de-o parte, în

aceasta Declaratie comuna pentru Parteneriatul Strategic dintre România si Statele Unite pentru secolul XXI, care

a fost semnata în 2011 si de la care s-au împlinit zece ani, dar si în recenta Declaratie comuna a presedintilor

român si american din 2019, care adauga alte dimensiuni acestui Parteneriat Strategic. În primul rând, dimensiunea

politica, militara si de securitate care înseamna, pe lânga o cooperare foarte robusta în acest domeniu, care a fost

agreat si anul trecut, odata cu vizita ministrului român al Apararii la Washington si încheierea unui nou acord de

colaborare militara, dar si încheierea unei foi de parcurs pentru 2020-2030, pe o prezenta americana robusta în

România. Avem astazi pe teritoriul românesc, în fiecare zi, peste 1.100 de militari si ceea ce ne dorim este

cresterea acestei prezente militare. Avem un scut antiracheta la Deveselu, care a fost operationalizat complet si

care a trecut în comanda NATO acum cinci ani, dar avem si o baza aeriana foarte importanta pentru Statele Unite,

dar si pentru NATO - Mihail Kogalniceanu -, în care România investeste peste trei miliarde de euro în urmatorii

ani. Avem si o baza la Câmpia Turzii care, prin Initiativa pentru Descurajare Europeana, SUA investesc în acest an

130 de milioane de dolari, care este cea mai mare investitie americana din acest an în Europa, dar si în alte

dimensiuni ale acestei cooperari militare.

 

Apoi, avem o cooperare robusta în ceea ce priveste componenta de energie. Am semnat un memorandum care a

devenit între timp o lege, un acord interguvernamental între Statele Unite si România privind constructia a doua
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noi reactoare nucleare la Cernavoda pâna în 2030, retehnologizarea reactorului 1 de la Cernavoda. Chiar mâine

(n.r. - joi) secretarul american al energiei, Jennifer Granholm, si ministrul român al Energiei, Virgil Popescu, se

întâlnesc la Viena pentru a discuta aplicat despre modul în care se va finanta si cum se va desfasura aceasta

investitie la Cernavoda, pentru ca ea va fi condusa de Statele Unite, dar în acelasi timp va fi operationalizata prin

intermediul unui consortiu transatlantic.

 

Mai avem, în acelasi timp, o componenta care tine de încurajarea si întarirea statului de drept si a apararii

drepturilor omului, în care România a facut pasi concreti pentru care exista o cautare continua în societatea

româneasca de a întari rezilienta sistemului democratic românesc la amenintarile prezente. Avem o alta

componenta aici, care a fost subliniata si va fi subliniata odata cu Summitul democratiei care se va desfasura la

finalul acestui an, si la care România va lua parte, si anume o dimensiune de lupta împotriva coruptiei, care a fost

puternic institutionalizata în România, aceasta lupta, printr-o unitate de parchet care a devenit un exemplu de bune

practici în partea noastra de Europa si exista modalitati prin care ne-am dori sa exportam acest model de bune

practici în state precum Moldova, care a avut recent parte de o victorie rasunatoare a fortelor proeuropene prin

presedinta Maia Sanda si prin o majoritate care a câstigat alegerile parlamentare si care îsi propune sa combata

acest flagel al coruptiei. România poate oferi acest model în regiune.

 

Ale dimensiuni tin de inovatie, educare, cooperare economica, în care vom face cu siguranta pasi importanti în

perioada urmatoare.

 

Ati vorbit de proiectul privind reactoarele de la Cernavoda, un proiect anuntat în timpul administratiei

Trump. Ce se întâmpla cu celelalte proiecte anuntate atunci, respectiv construirea unei autostrazi si a unei

cai ferate care sa lege Constanta de Gdansk? Vor fi ele continuate?

 

Angajamentul Statelor Unite fata de Initiativa celor Trei Mari este în continuare extrem de robust. La ultimul

summit al acestei Initiative, care a avut loc la Sofia, în Bulgaria, acum câteva luni, si la care a participat si

presedintele Klaus Iohannis, Statele Unite au fost prezente cu o delegatie foarte importanta. Pe lânga faptul ca

presedintele american, Joe Biden, secretarul de stat Antony Blinken au transmis mesaje înregistrate, în teren a

existat o delegatie a Congresului american, o delegatie a Departamentului energiei, o delegatie a Departamentului

de stat. Aceste proiecte ramân în picioare. România îsi doreste implementarea lor în perioada urmatoare, tocmai

pentru ca ele au nu doar o importanta strategica comerciala, dar si militara pentru ca asigura transportul de la

Gdansk la Constanta, care este practic fundamental pentru securitatea Flancului Estic al NATO.

 

Pe partea economica, SUA se afla între primii investitori în România, tara care în prezent se confrunta cu o

criza guvernamentala. Ati avut deja întâlniri cu unii investitori americani. Cum vad acestia situatia din

România? Se arata îngrijorati?

 

Singur ca nu face nimanui placere sa asiste la o criza guvernamentala, dar am dat tuturor asigurarile necesare ca

aceasta criza este de scurta durata, ca Guvernul este unul functional si ca presedintele Iohannis împreuna cu

Guvernul vor gestiona în continuare treburile publice în România si ca aceasta instabilitate nu ar trebui sa afecteze

mediul de afaceri, pentru ca nu avem o instabilitate legislativa, avem o schimbare a componentei Guvernului si,

din acest punct de vedere, Guvernul, în orice fel, va merge mai departe. I-am asigurat ca, din punctul nostru de

vedere, au tot sprijinul pentru a avea un contact direct cu oficiali români, indiferent de structura si de coloratura

politica a Guvernului si facem tot ceea ce tine de noi pentru a încuraja investitorii americani sau investitorii români

sa treaca peste aceste stiri mai putin placute despre politica de la Bucuresti.

 

Exista sanse ca aceste investitii americane sa creasca în România?

 

Nu doar ca exista sansa, dar avem semnale foarte directe ca aceste investitii în perioada imediat urmatoare.... În

acest an, depasim pragul psihologic de 4 miliarde de dolari schimburi comerciale, pentru prima data în istoria
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relatiilor bilaterale. Şi avem semnale foarte clare de la companii importante americane, care fie îsi doresc în

perioada urmatoare relocarea unor operatiuni din alte zone ale globului, din Asia, si cauta oportunitati în România

pentru a crea alte zone de a construi afaceri de succes. Suntem în contact cu ei, am avut o întâlnire cu Consiliul de

Afaceri Româno-American, am întâlnit oficiali de la companii precum Tesla, Oracle, Ui-Path. Semnalul pe care

vrem sa-l dam este ca suntem foarte deschisi sa primim acesti investitori, pentru ca ei, prin afacerile pe care le fac

în România, nu fac altceva decât sa creeze locuri de munca si în SUA, pentru ca daca esti o companie importanta,

precum Boeing, care a primit o comanda de avioane de la doua companii românesti, înseamna locuri de munca

create si în Statele Unite. Interesul este nu doar de a crea astfel de locuri de munca în România, ci de a construi

acest ecosistem economic de care beneficiaza ambele parti.

 

La audierile din comisiile parlamentare ati declarat ca sunteti încrezator ca, pâna în 2024, România va fi

inclusa în programul Visa Waiver. Care sunt sansele, în contextul în care o problema este rata mare de

refuz a cererilor depuse de români privind acordarea vizelor pentru Statele Unite?

 

Într-adevar, avem o rata de refuz la cererile de viza pentru sederi de scurta durata de pâna la 90 de zile destul de

mare - 9,41 în 2019, 10,14 anul trecut - si suntem pe un platou de aproximativ cinci ani. Scopul nostru este sa ne

apropiem de 3% rata de respingere, care ne-ar putea oferi si aceasta perspectiva de a construi împreuna cu partea

americana un traseu foarte predictibil pentru momentul în care vom intra în acest program - Visa Waiver, la portile

caruia suntem de aproximativ 15 ani. Lucram pe doua paliere: si pe palierul executiv si pe palierul legislativ,

pentru ca aceasta legislatie inflexibila tine de Congres. Suntem acum în procesul de a elabora o strategie foarte

coerenta pentru a aborda administratia americana pe aceste doua paliere. În acelasi timp, odata cu vizita ministrului

român al Afacerilor Externe la Washington, anul trecut, s-a creat un grup de lucru care lucreaza punctual pentru

aceasta problematica si care s-a întâlnit deja de sase ori.

 

Suntem foarte încrezatori ca vom face pasi concreti în acest sens. Am discutat si cu secretarul Departamentului

securitatii nationale, Statele Unite având aceasta experienta foarte recenta cu Polonia si cu Croatia care au intrat în

programul Visa Waiver. Cu cât lucram mai îndeaproape, cu atât vom intra mai repede în acest program. Nu vom

vedea evolutii spectaculoase peste noapte, dar ramân la convingerea ca pâna la finalul anului 2024 putem sa avem

aceasta sansa sa intram în acest program, fie atingând acest procent de sub 3% rata de respingere, fie obtinând

aceasta derogare din partea administratiei americane, daca se implementeaza pâna atunci acest program al

înregistrarilor biometrice al iesirilor din Statele Unite. Un program foarte costisitor care se implementeaza acum pe

principalele aeroporturi americane si care va fi finalizat în doi ani - aceasta este estimarea partii americane - da

posibilitatea Departamentului de Stat sa ceara Departamentului Securitatii Nationale ca o tara care desi nu

îndeplineste acest criteriu de 3%, dar este sub 10% rata de respingere, sa intre în acest program pe baza

angajamentului ferm fata de valorile transatlantice, fata de democratie, stat de drept - principii pe care România le

respecta în fiecare dimensiune a acestui parteneriat.

 

Ce ar putea sa se faca astfel încât aceasta rata a respingerii cererilor sa fie mai mica?

 

Putem sa-i facem pe cetatenii români sa constientizeze ca o aplicatie incorecta, o aplicatie cu multe detalii inexacte

reprezinta cu siguranta o vulnerabilitate atunci când soliciti o viza de sedere pentru scurta durata de pâna la 90 de

zile. Şi asta face Ministerul Afacerilor Externe: lucreaza la o campanie publica de informare pentru a-i face pe

români sa înteleaga cum sa aplice pentru aceste vize, care sunt vulnerabilitatile unei aplicatii slabe sau incomplete

si care sunt riscurile de a aplica din nou, utilizând aceleasi informatii inexacte pentru o noua viza. Sigur ca aceasta

rata de respingere nu tine în definitiv de autoritatile române, pentru ca autoritatile americane sunt cele care

proceseaza aceste aplicatii pentru viza si anume Homeland Security, care gestioneaza acest sistem, dar obligatia

noastra este de a-i face pe cetatenii români sa înteleaga care sunt riscurile si care sunt beneficiile de a face o

aplicatie de succes.

 

Presedintele Klaus Iohannis l-a invitat pe omologul sau american, Joe Biden, sa efectueze o vizita în
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Romania. Au început demersurile pentru o astfel de vizita si când ar putea avea loc?

 

Asa cum stiti, nu am mai beneficiat de o vizita a unui sef de stat american din 2008, de la participarea presedintelui

George Bush la summitul NATO de la Bucuresti. Eforturi se fac în acest sens. Am reiterat aceasta invitatie partii

americane de câte ori am avut ocazia, fie la Departamentul de stat, fie în interactiunile cu National Security

Council, cu toate acestea, aceasta pandemie care nu vrea sa treaca evident ca reprezinta un obstacol pentru orice

deplasare a unui oficial fie american sau român. La anul se împlinesc 25 de ani de la inaugurarea acestui

Parteneriat strategic dintre Statele Unite si România, când presedintele Bill Clinton a venit la Bucuresti si când a

existat acest schimb de scrisori între secretarul de stat Madeleine Albright, de la acel moment, si ministrul de

Externe român de la acea vreme. Nici nu ne gândim sa nu onoram într-un fel cu totul si cu totul aparte aceasta

aniversare. Şi aici avem doua optiuni: fie o vizita a presedintelui american la Bucuresti, fie o vizita a presedintelui

României la Washington. Oricare dintre ele se va finaliza mai repede va reprezenta, fara doar si poate, un mare

beneficiu pentru relatiile bilaterale si pentru acest Parteneriat Strategic care este la cel mai înalt nivel în acest

moment.
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